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Op 1 september a.s. begint Koos Duppen in 

zijn nieuwe baan als directeur van het RC. Tot 

die tijd is hij no,g werkzaam als hoogleraar 

initiee/ onderwijs bij de Faculteit Wiskunde en 

Natuurwetenschappen (FWN) van de RUG. Hij 

studeerde Scheikunde aan de R1jksuniversiteit 

Groningen, maar is door zijn promotie ook 

gedeeltelijk in de Natuurkunde verzeild 

geraakt. Na een terugkeer van een jaar naar 

de c.hemie door een baan bij het Koninklijke 

Shell L aboratorium Amsterdam, zit hi) nu met 

zijn onderzoek weer op het randgebied van 

Schei- en Natuurkunde. 

Pictogram ging a/vast bij de nieuwe directeur 

op bezoek voor een kennismakmgsgesprek. 

Een gesprek dat began met een minicollege 

over laserspectroscopie wat bij de 

Pictogramredactie a/ sne/ de vraag opriep: 

Hoe komt iemand uit de (fundamente/e) 

onderzoekshoek bij het RC terecht? 

Teen ik in 1997 t ie n jaar bezig was 

geweest met onderzoek, begon 

het een beetje te kriebelen. Het 

werd voor mij tijd om eens om me 

heen te kijke n. Dat betekende òf 

ergens anders heen gaan òf een 

andere baan binnen de RUG pro-

beren. Niet vee llater kreeg ik het 

aanbod van de faculteit om p ro-

jectleider onderwijsvernie uwing 

te worden. 

Dat was voor mij een geheelnieu-

we uitdaging, omdat ik uit de o n-

de rzoekshoek kwam. lk geef wel-

iswaar al jaren college, maar heb 

me voordien nooit bele idsmat ig 

met o nderwijs beziggehouden. 

Het leek me wei aardig om eens 

iets heel nieuws te doe n e n het 

was een interessante t ijd met vee I 

ve randeringen in de betavakken. 

lk heb teen een aantal projecten 

gestart en ben als p rojectle ider 

onderwijsvernieuwing ook in het 

faculte itsbestuur terechtgekomen. 

De directe link met het best uur 

gaf wat extra mogelijkheden om 

d ingen voor e lkaar te krijgen. Het 

was best complex, maar uite in-

delijk is een aantal projecte n in-

de rdaad geed van de g rond ge-

kome n. 

In het p rojectleiderschap had ik al 

te maken met een aantal unive r-

sit e itsbrede p rocessen zoals de 

introd uctie van de Ele kt ronische 

Leeromgeving (ELO). lk heb in de 

stuurg roep van het ELO-project 

gezete n en daardoor ben ik weer 

in het Webplatformproject W3 

beland. Op dit mom'e nt ben ik 

onder andere betrokke n bij de 

toekomstige beheersmatige in-

bedding van beide projecten in 

de bestaande organisaties van de 

RUG. Die discussie is neg niet af-

gerond. 

De overstap naar het RC is ei-

genlijk net zo o nverwacht geko-

men als het projectleiderschap 

onderwijsve rnieuwing. Het colle-

ge heeft mij gevraagd of ik eve n-

t ueel belangste lling had. Na 

twee we ke n bedenktijd besloot 

ik de uitdag ing aan te nemen. 

Bij de faculteiten bestaat niet 
altijd een even positief beeld 

over het RC. 
Het is waar dat sommige me nsen 

hun bedenkinge n hebben. Maar 

in de eerste p laats ben ik het daar 

niet mee eens e n in de tweede 

plaats ligt e r voor mij dan de 

mooie taak o m d ie beeldvorming 

bij te stellen. Volgens mij valt het 

ook we i wat mee. Het is heel nor-

maal dater een soort spannings-

ve ld bestaat . Dat zie je in andere 

gebieden ook wei tussen een 

centrale organisatie - en met 

name een centrale ondersteu-

nende organisatie - en decentra-

le eenheden. Dat is voor een be-

langrijk dee I ook een kwestie van 

belangenve rdediging. Wanneer 

e r proble me n zijn, ligt de waar-

heid vaak tech e rgens in het mid-

den. Oo k op bijvoorbeeld facul-

tair niveau worde n we i eens ver-

keerde beslissingen genomen op 

ICT-gebied. 



l 
Welke richting moet het RC op? 
In dit stadium kan ik over de rich-

ting van het RC nog geen con-

crete uitspraken doen. Wei ben ik 

bezig een toekomstbeeld te vor-

men . Als centrale organisatie heb 

je klanten. De prima ire klanten bij 

een universiteit worden bepaald 

door de hoofdactiviteiten: on-

derwijs en onderzoek. Er dient 

dan ook overleg met die sectoren 

plaats te vinden om mede de 

richting te bepalen. Overleg met 

bijvoorbeeld IT-hoofden van de-

centrale afdelingen is ook essen-

tieel, maar dat zijn niet de echte 

klanten. Direct contact met alle 

betrokken sectoren is belangrijk 

want iedere stap ertussen kan 

verlies van informatie betekenen. 

Dat is misschien de tragiek van 

de ICT: op het niveau dat het 

efficient begint te worden sta je 
zover van de klant af dat je niet 

meer weet wat hij precies wil. 
Ja, je ziet het bij zoiets als de 

Elektronische Leeromgeving Nes-

tor, wat eigenlijk een tamelijk sim-

pel systeem is. Op een gegeven 

moment wordt besloten dat uni-

versiteitsbreed neer te zetten. Dat 

is een goed idee, want het heeft 

belangrijke meerwaarde voor stu-

denten dat iedereen op hetzelfde 

systeem zit. Het blijkt echter dat 

het helemaal niet eenvoudig is om 

de gebruikers, studenten e n do-

centen, zo ver te krijgen dat ze het 

systeem daadwerkelijk gaan ge-

bruiken. Dat komt voornamelijk 

omdat de universiteit zo'n com-

plex systeem is; er zijn heel veel 

verschillende mensen met ver-

schillende achtergronden. Die 

-
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moet je allemaal een beetje op 

een lijn proberen te krijgen. 

Een ander voorbeeld is de cen-

tralisatie van e-mail accounts van 

studenten. Dat ligt enorm voor 

de hand en het is technisch niet 

moeilijk, maar toch heeft het al-

lerlei problemen opgeleverd. 
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Dus dat be belooft wat voor de klus-

sen die er nog liggen. lk hoop dat 

het RC daar wei degelijk een rol 

in speelt en dat de meerwaarde 

van standaardisatie aan de uni-

versitaire gemeenschap duidelijk 

gemaakt kan worden. Maar je 

kunt het niet opleggen. 

lk denk dat het RC een duidelijke 

coi:irdinerende rol moet spelen, 

maar ook wei zijn grenzen moet 

kennen. Die rol zal ook wei dege-

lijk enigszins stu rend moeten zijn, 

maar dan stu ring zonder al te dic-

tatoriaal te zijn, dat werkt niet 

goed binnen deze universiteit. 

Wat bijvoorbeeld wei kan is geza-

menlijke projecten met facultei-

ten of andere diensten opzetten. 

Een dergelijk model kan heel 

goed werken vanwege het we-

derzijds commitment dat ermee 

gepaard gaat. Want het is voor de 

universiteit maar ook voor het RC 

van groat belang dat de klanten 

tevreden zijn. De mensen die met 

onderwijs en onderzoek bezig zijn, 

of met administratieve proces-

sen, moeten het idee hebben dat 

het RC echt iets toe te voegen 

heeft. Communicatie op meerde-

re niveaus, met bestuurders, de-

centrale IT-afdelingen, onderwijs-

gevenden, onderzoekers en aile 

andere gebruikers van de ICT-in-

frastructuur van de RUG zal hier 

een bijdrage aan moeten leveren. 

Succesvol 
ICT en dat is voor mij ook een 

reden om deze baan interessant 

te vinden ontwikkelt zich nog 

steeds heel snel. Een trend die in 

ieder geval al jaren duidelijk is, is 

dat ICT ontzettend succesvol is. 

Zo'n dertig jaar geleden werd er 

vooral door de faculteit Wiskunde 

en Natuurwetenschappen op de 

toenmalige 'supercomputer' ge-

rekend . ledereen stand er toen 

van te kijken wat er allemaal mo-

gelijk was, maar tegenwoordig is 

ICT zoveel krachtiger dat het vee 

belangrijker is geworden en veel 

verder is doorgedrongen. 

Dat succes brengt een probleem 

met zich mee, namelijk dat men-

sen er ook echt afhankelijk van 

worden. Als een server down is, 

dan is dat buitengewoon onple-

zierig. En met de gevolgen van 

dergelijke mankementen heeft 

het RC te maken . Op het moment 

dat je verantwoordelijk wilt zijn 

. voor de infrastructuur, dan moet 

je ook kunnen leveren. Natuurlijk 

kan niemand 100% leveren, maar 

waarop je dan wei aanspreekbaar 

bent, moet vastliggen. Dat is 

nieuw en mede daarom ook niet 

altijd fijn. 

Service Level Agreements wor-

den nu nog vaak voor deelge-

biedjes vastgelegd, maar mijn ver-

wachting is dat dergelijke over-

eenkomsten steeds algemener 

zullen worden. Deze ontwikkelin-

gen zijn een direct gevolg van het 

succes van ICT. De tijd dat ieder-

een stand te juichen als er eens 

wat in de Iucht was, is voorbij. Dat 

zullen zowel de centrale als de-

centrale ICT-dienstverlenende or-

ganisaties van de RUG goed moe-

ten beseffen. 

Binnenkort is het weer tijd om 

een nieuwe /CT-strategie voor 
de RUG vast te stellen. De ICT-
commissie denkt in de richting 
van het rapport dat door SURF 
is uitgebracht. Wat opvalt aan 

dit rapport is dat er niet meer 

zozeer nagedacht wordt over 
technologische ontwikkelingen, 

maar dat men vooral kijkt hoe 
de technologie die er is, goed 

ingebed kan worden in de 
universitaire organisaties. 

In de eerste plaats denk ik dat de 

technologie nog lang niet klaar is. 
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> De 

technologie 

is nag lang 

niet klaar < 

Externe projecten zijn natuurlijk 

leuk, maar ook binnen de univer-

siteit zal men zich hopelijk in toe-

nemende mate gaan realiseren 

welke mogelijkheden hier liggen. 

lk denk hierbij met name aan 

groepen die zich al met visualisa-

tietechnieken bezighouden, zoals 

bijvoorbeeld in de medische hoek 

met MRI gebeurt. Je kan je voor-

stellen dat het interessant is om 

de 3D-informatie van dergelijke 

technieken niet alleen op een plat 

scherm van de buitenkant te be-

kijken, maar ook van binnenuit. 

De Reality Cube zou daarin een 

rol kunnen spelen. 

En de technologie die er is, is nog 

lang niet overal goed geïmple-

menteerd . Heel vaak is het zo dat 

over geweldige afstanden prach-

tige hoge bandbreedtekabels lig-

gen, maar dat het laatste stukje 

naar de computer van de gebrui-

ker toe dan ineens een veel tra-

gere bottleneck is. Dat is jammer. 

Dus in die zin moet er nog veel 

aan technologische implementa-

tie worden gedaan. 

Maar ik denk wei dat het breder 

inzetten van ICT een belangrijke 

prioriteit moet zijn. Uiteraard 

maak je daarmee de afhankelijk-

heid van ICT weer grater, wat be-

tekent dat je weer hogere eisen 

moet gaan stellen aan betrouw-

baarheid, zoals hierboven be-

toogd. Als je dat echt wil gaan 

doen, dan is betrouwbaarheid in 

eerste instantie misschien nog 

belangrijker dan technologische 

mogelijkheden. Maar ik kom na-

tuurlijk zelf uit een faculteit waar 

ICT vrij ver is doorgedrongen. 

Misschien moeten de prioriteiten 

eerst maar eens daar gelegd wor-

den waar dat minder het geval is . 

Ook dat is natuurlijk afhankelijk 

van de wensen van de gebruikers 

zelf. 

Aan de andere kant moet je ook 

niet onderschatten wat er alle-

maal al aan desktop-visualisatie-

technieken bestaat. Bij Biofysi-

sche Chemie gebruiken ze bij-

voorbeeld rontgen-diffractie voor 

de structuurbepaling van molecu-

len, die ze vervolgens quasi-3D vi-

sualiseren. Ze zitten met van die 

brillen op, daar kunnen ze heel 

veel mee. Toch zijn er mogelijk 

ook voor dergelijke groepen ex-

tra faciliteiten die het RC kan bie-

den. 

Daarnaast kan ik mij voorstellen 

dat er ook aantrekkelijke toepas-

singen zijn voor bijvoorbeeld 

Bij het RC krijg u te maken met landschapsarchitecten of ruimte-

de nieuwe visua/isatie- lijke wetenschappers. Het zou in 

voorzieningen in de ieder geval mooi zijn als de pro-

Zernikeborg, de Reality Cube en jecten in toenemende mate ge-

het Virtual Reality-theater: hoe baseerd zullen zijn op initiatieven 

ziet u de rol van deze nieuwe van wetenschappers en onder-

voorziening? wijsgevenden van de RUG. 

Dit zijn voorzieningen die enig-

zins top-down zijn binnen geko-

men, maar ze bieden veel moge-

lijkheden en het is van belang dat 

ze een succes worden. Dit bete-

kent vermoedelijk dat het RC de 

boer op moet om potentiële ge-

bruikers op de mogelijkheden te 

wijzen . 




